
     
 

   

                    
 

Acta de la reunió ordinària de la Junta de Facultat de Filosofia i Lletres 

 

Identificació de la sessió 

Data: 4 de juliol de 2024 

Lloc: sala de juntes de l’edifici Ramon Llull 

Caràcter: reunió ordinària 

Hora: 10 hores, en segona convocatòria 

Assistents 

Joana Maria Petrus (degana), Tatiana Casado (vicedegana), Maria Magdalena Cerdà (vicedegana), 
Luis Alfonso Escudero (vicedegà), Estela Garcia (vicedegana), Juan González (vicedegà), Eva María 
Pérez (vicedegana), Jesús Revelles (vicedegà), Pere Salas (vicedegà), Maria Isabel Ripoll, Carolina 
Sitges, Marian Amengual, Patricia Bastida, Maria Antònia Carbonero, Ana María Coll, Pau Frau, Pedro 
Guijarro, Antònia Juan, Joana Maria Mestre, Guillem Xavier Pons, José Igor Prieto, Jens Oliver Todt, 
Maria del Mar Vanrell, Maria Jesús Manzano, Virgínia Ramon i Ana J. Cañas (secretària). 

Excusen la seva absència: Maria Teresa Adame, Miquel Àngel Capellà, Joan Josep Estrany, Magdalena 
Llompart, Lucrecia Burges, Laura Camargo, Miquel Josep Deyà, Julián García, Lucía Loureiro, Maria 
Margalida Pons, Matias Reus, Noemí Sanz, Cristina Suárez i Maria Magdalena Font. 

 

S’inicia la sessió amb els punts de l’ordre del dia prevists. 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior, del dia 31 de maig 

No hi ha intervencions i l’acta s’aprova per assentiment. 

2. Informacions de la degana 

La degana informa del cessament, en data 30 de juny de 2024, de la vicedegana de qualitat, Dra. 
María Sebastián. Trasllada el seu agraïment per tota la feina feta i informa que ella mateixa assolirà 
les tasques vinculades a aquest vicedeganat fins que es faci efectiu un nou nomenament. Recorda la 
importància i dificultat que té aquest vicedeganat, que és de nova traça i amb funcions desiguals 
segons les facultats, i el seu paper estratègic per aconseguir l’acreditació AUDIT de centre, en la qual 
ja s’ha començat a treballar. El procés d’acreditació AUDIT comportarà un volum de feina molt elevat 
i té uns objectius ambiciosos  que la Dra. Sebastián no compartia totalment, per la qual cosa, la 
degana agraeix la seva honestedat en haver renunciat a responsabilitzar-se d’un projecte que 
necessita al capdavant, òbviament, algú que hi cregui. Convida tots els membres a fer aportacions i 
propostes de col·laboració si tenen interès en aquesta qüestió. 

Comissió Acadèmica. En primer lloc, respecte de la Comissió Acadèmica de dia 4 de juny, la degana 
informa que s’aprovaren distintes activitats per obtenir reconeixement de crèdits. Que afectin la 
nostra facultat, es va aprovar el curs d’estiu Narratives de la Mar (1 crèdit), l’Aula de Teatre (els 
alumnes que participin en la companyia durant el curs acadèmic podran reconèixer 6 crèdits) i un 
curs  de cerca bibliogràfica que organitza biblioteca (es va aprovar i reconèixer amb 1 crèdit). En 
aquesta mateixa reunió de la Comissió Acadèmica, el Servei de Biblioteca i el Servei de Documentació 
i Arxius varen presentar els seus projectes i, en concret, la Sra. Marta Macías, directora del Servei de 



     
 

   

                    
Biblioteca, va presentar els reptes que té ara el servei: millorar els espais, reorganitzar i ubicar fons 
determinats en dipòsits i posar la bibliografia recomanada més disponible per als estudiants, i 
atendre la demanda creixent dels estudiants d’espais d’estudi i treball en grup, així com espais 
informals per llegir i descansar. Així mateix, informà que s’ha fet una enquesta entre els estudiants 
que ha aportat informació per edificis, que es compartirà amb els caps de biblioteca i els equips de 
direcció dels centres per millorar els espais que s’ofereixen. 

En segon lloc, la degana informa que es va aprovar la proposta de paràmetres de ponderació per a 
l'admissió als estudis de grau curs 2024-25, així com també es va tractar el tema que afecta els 
alumnes que volen participar en programes de mobilitat però que no es poden matricular 
d’assignatures obligatòries determinades aquí perquè en destinació no tenen cap assignatura 
semblant. Habitualment, això els comporta haver de fer un any més i desincentiva la mobilitat. Es va 
parlar de mirar d’establir fórmules perquè puguin cursar aquestes assignatures a la UIB a distància, 
fer-los un seguiment en línia o que puguin seguir-les de manera asíncrona. Finalment, informa que 
Campus Digital va presentar la nova valoració del certificat d’ús d’aula digital (certificat TIC) que és 
interessant continuar demanant. Encara que no valgui per a reduccions horàries, és probable que 
serveixi per acreditar competències digitals que s’acabaran exigent al professorat. Finalment, la 
degana comenta que hi ha interès a unificar la gestió de les pràctiques dels distints graus. També es 
va tractar el tema de les pràctiques externes als estudis de grau, perquè el Vicerectorat de Gestió 
Acadèmica té interès a homogeneïtzar els procediments per a tots els graus, especialment ara que la 
gestió s’ha tornat més complexa amb l’obligatorietat de l’alta a la Seguretat Social. S’ha realitzat una 
enquesta sobre la gestió de les pràctiques i les dades encara estan pendents d’analitzar, però la 
degana trasllada la seva intenció d’anar informant la Junta de Facultat d’aquestes qüestions a mesura 
que avancin les informacions. 

Reunió de la Comissió Acadèmica de 2 de juliol. En primer lloc, s’informà de la modificació del Règim 
de permanència en el sentit que, a partir d’ara, les sol·licituds d’ampliació de la permanència que 
atenen circumstàncies especials les resoldran els degans i directors (abans les resolia el vicerectorat 
amb un informe previ del degà o director de l’escola). En segon lloc, es varen tractar els criteris de 
repartiment del pressupost de docència d’estudis de grau entre facultats i escoles. D’aquí a 
novembre, els degans i directors poden plantejar nous criteris de distribució del pressupost de 
pràctiques. Si no hi ha acord, es mantindrà la repartició actual i el vicerectorat el distribuirà. La 
degana comenta que és difícil arribar a un acord si no hi ha un increment de pressupost, perquè els 
repartiments actuals són molt desiguals: més alts a la Facultat de Ciències i a l’Escola Politècnica, i 
més baixos a la resta, i no hi haurà manera d’incrementar la part d’una facultat sense que les altres 
se’n vegin afectades. Explicà la degana que la vicerectora va informar que les activitats elegibles per 
finançar amb la partida de pràctiques externes seran activitats que es prevegin a les guies docents i 
es duguin a terme en grups M1/M2, o grups petits; els llocs on es poden dur a terme són aules 
estàndard, aules informàtiques, aules específiques (laboratoris) o espais externs (sortides de camp), 
i els conceptes elegibles: manteniment d’aules especifiques, material inventariable, lloguer 
d’equipaments, material fungible (lligat a l’experimentalitat), programari/bases/qüestionaris de 
dades i sortides de camp. No es reconeixen les activitats que puguin finançar tallers i seminaris. Les 
facultats de Dret i de Filosofia i Lletres comentaren que no tenen activitats a priori d’aquest caire i, 
per tant, demanaren que el vicerectorat revisés els criteris. Els criteris actuals per al repartiment són 
24% per nombre d’assignatures que imparteix el centre; 26% per nombre d’alumnes del centre i 
50% per despeses elegibles, ponderat pel coeficient d’experimentalitat, que va suscitar controvèrsia 
perquè no es justifica el distint reconeixement d’experimentalitat que s’estableix entre titulacions. El 
novembre s’haurà de presentar l’execució pressupostària i el resultat també es tindrà en compte per 
al repartiment. Si els centres no es posen d’acord en altres criteris de repartiment, el vicerectorat 



     
 

   

                    
decidirà. 

 

La degana informa que la setmana vinent hi haurà una reunió per decidir el pressupost de pràctiques 
de l’any que ve. 

Consell de Govern. La degana informa de la reunió de dia 19 de juny. Trasllada l’aprovació de les 
estades breus de dues professores que seran acollides per part de professorat vinculat a la facultat: 
les professores Karina Bidaseca, al Departament de Filosofia i Treball Social, i Maria Guerreri, de la 
Universitat de Bolonya, a l’Institut d’Estudis de la Modernitat. En aquest punt, la Dra. Maribel Ripoll 
comenta que també farà una estada el Dr. Sebastià Salvà. La degana diu està informant del Programa 
de Visitants que duu el Vicerectorat de Política Científica, i que segurament s’aprovaren diverses 
estades de professors de la UIB a fora però que no s’han recollit. 

A les 10.10 hores s’incorpora la Sra. Maria Antònia Carbonero. 

La degana continua exposant la informació referida a la modificació del títol de màster verificat 
Màster Universitari en Llengües i Literatures Modernes. Detalla que hi haurà un augment de càrrega 
del TFM, que passa de 10 crèdits a 15 crèdits, i que es farà una correcció de crèdits 
obligatoris/optatius. A continuació, explica que es va aprovar la regulació de l’accés i admissió als 
ensenyaments oficials de grau i els paràmetres de ponderació per a la PAU. Així mateix, es va aprovar 
la regulació de la borsa de treball del PTGAS. Finalment, informa que s’aprovaren els complements 
autonòmics, els increments de càrrega docent, els complements de Campus Digital i els membres 
de les comissions que han de jutjar places dels cossos docents i de professorat contractat, així com 
tota una sèrie de convenis, acords marc i contractes. En aquest punt, demana la paraula la Sra. 
Antònia Juan per demanar sobre quins complements autonòmics s’ha parlat. La degana comenta 
que suposa que són els que han sortit publicats al darrer FOU, i que no recorda si són els de docència, 
investigació o excel·lència, però que quan els aprova el Consell de Govern surten al FOU. El Sr. Pedro 
Guijarro fa un aclariment i assenyala que, siguin els complements que siguin, la passa següent 
després de l’aprovació del Consell de Govern és la ratificació per part del Consell Social i que, llavors, 
és quan es concedeixen. 

Pressupost extraordinari per millorar els espais docents: la degana recorda que, tal com va 
informar, el 18 d’abril es va enviar al Vicerectorat d’Economia un informe de necessitats de millora 
d’espais docents per un import total de 630.573,24 € més el cost que no es va poder estimar de la 
divisió en panells de les aules 1 i 11. Aquest informe es va enviar a la Direcció General d’Universitats 
(DGU) perquè fes una primera selecció de les necessitats que es consideraven prioritàries per finançar 
el curs 2024-25. El Vicerectorat d’Economia ja ha fet arribar la selecció que ha fet la DGU i que ha 
traslladat a la DG de Pressupostos perquè, si escau, determini la quantia final i el moment en què es 
lliurarà a la UIB l’import final. La facultat va sol·licitar 630.573,24 €, i la DGU ha aprovat 644.573,24 
€. És a dir, en principi s’ha acceptat tot el que s’ha sol·licitat, però fins a finals de novembre no es 
podrà disposar de més informació per raons internes de gestió econòmica de la DGU i, realment, fins 
que no estigui tancat el pressupost de 2025, no es coneixerà la xifra definitiva. 

Programa AUDIT: la degana comparteix el calendari d’actuacions previstes, i assenyala que 
finalitzaran el curs acadèmic 2026-27. Comenta que l’endemà hi ha una nova reunió i que aquest 
programa el gestiona l’Oficina de Gestió i Planificació Estratègica. Trasllada que dos centres formen 
part del programa pilot: el Centre d’Estudis de Postgrau i la mateixa Facultat de Filosofia i Lletres, en 
conjunt amb la UGEG. Ara mateix es desenvolupa la fase de diagnòstic i, per tant, s’estan mirant 
quins indicadors es compleixen ara i quins s’han de complir, pendents de petits esforços. Se cerca 
una eina informàtica que ajudi a fer la implantació. S’ha decidit que l’ANECA valori el disseny del 



     
 

   

                    
procediment de qualitat i valori si aquest s’ajusta a AUDIT. Si l’ANECA valora correctament l’eina, es 
podrà aplicar per fer l’avaluació el 2025. Després hi haurà un any per recollir dades i així, per tant, es 
podria, per ventura, disposar de l’acreditació AUDIT el 2027. La degana demanarà als membres de 
les CGQ que s’obri un procés participatiu que restarà obert per a qui hi vulgui participar. 

Enquesta sobre competències lingüístiques: la degana comenta que s’han obtingut un total de 
106 respostes a l’enquesta impulsada a la facultat, adreçada al professorat. Comenta que encara està 
oberta i que es pot respondre perquè les respostes encara no estan tabulades. Presenta alguns 
resultats inicials, i indica els departaments i les àrees que més hi han participat. Així mateix, s’aporten 
els idiomes en que més competències lingüístiques es reconeixen, essent el català el castellà i l’anglès 
els idiomes més assenyalats. Una altra qüestió de la qual s’informa és que, segons les respostes 
obtingudes, el 52% de les persones enquestades sí que voldria participar al programa 
d’internacionalització de la facultat, i s’han assenyalat un total de 49 possibles assignatures amb 
possibilitat de ser impartides en un altre idioma diferent al català o el castellà, i un total de 54 
professors estarien disposats a participar-hi. La degana comenta que la idea és conformar un 
programa de mobilitat internacional, per als ERASMUS, que l’SRI pugui oferir a l’alumnat entrant, a 
més de l’oferta específica que ja pugui fer cada grau. La degana informa que aquestes assignatures 
entrarien a COA i comptarien com els TFG, i descomptarien 6 crèdits l’any següent. Per exemple, es 
podria oferir un paquet d’entre 10-12 assignatures el primer any i això podria ser un bon 
començament per impulsar la internacionalització de la facultat. 

Aprovació de l’aliança EUNICoast: la degana informa sobre la participació de la UIB a l’aliança 
EUNICoast, que agrupa 13 universitats europees estratègicament ubicades a diverses regions 
costaneres i insulars, des del Carib fins a l'Àrtic. Aquestes universitats tenen en comú que treballen 
en l’economia blava i amb un enfocament especial a ports i illes. Les àrees sobre les quals s'enfoca 
EUNICoast són: identitat, coneixement local i patrimoni cultural a illes i comunitats costaneres, 
economia blava circular, logística de ports i turisme blau sostenible, governança, planificació, gestió 
i monitoratge d'illes i comunitats costaneres, salut, biodiversitat, protecció, solucions basades en la 
natura i exploració sostenible de recursos costaners i marins i enginyeria i solucions basades en dades 
per a infraestructures costaneres, energia marina renovable, seguretat marina i sistemes de 
navegació. La primera conferencia serà en línia el dia 27 de setembre de 2024 i encara s’han de 
decidir els temes a tractar. Finalment, la degana comenta que hi haurà un finançament específic per 
a actuacions determinades, com per exemple que qualsevol titulació oficial que es prepari entre 
centres de l’aliança l’hauran d’acreditar agències validades europees o nacionals que tinguin 
acreditació europea, i que s’obren moltes oportunitats. 

Demana la paraula el Sr. José Igor Prieto. Comenta que aquesta informació és molt interessant i 
trasllada la seva sorpresa sobre la manca d’informació al respecte. Demana qui lidera aquest 
consorci. La degana li respon que pensa que la Universitat de Le Havre, però que ara no té aquesta 
informació a mà. Aquí a la UIB, el lidera el Vicerectorat d’Internacionalització, amb la Sra. Marta 
Villalba al capdavant com a directora de l’Oficina d’Internacionalització. 

3. Aprovació, si escau, de la sol·licitud d’aval per a la proposta de Títol propi: Expert 
Universitari en Migracions a la Mediterrània. Títol propi de la UIB (15 ECTS).  

La degana informa de la sol·licitud rebuda per part del Sr. David Abril, com a coordinador d’aquest 
títol propi i professor de la nostra facultat. Trasllada que aquest títol ja té l’aval de la Facultat de Dret 
i que ara, també, mitjançant aquesta petició, es demana disposar de l’aval de la Facultat de Filosofia 
i Lletres. 

S’aprova per assentiment la concessió de l’aval. 



     
 

   

                    
4. Informacions d’altres membres. 

La Sra. Maribel Ripoll demana sobre el projecte d’internacionalització. S’interessa sobre com ho 
podrien fer els professors que són capítol VI, en cas que manifestessin que voldrien fer una 
assignatura en una llengua diferent al català o el castellà, atès que no implica la seva permanència a 
l’assignatura els cursos següents a causa del tipus de contracte. La degana comenta que ho va parlar 
amb el vicerector de Personal Docent, i que la idea és que es proposin assignatures que formen part 
del grau i que ens les financin com un altre grup. La Sra. Maribel Ripoll explica que la seva consulta 
està orientada a saber què passa amb aquestes hores de docència si els capítols VI o els associats 
que les han ofertes l’any següent no hi són. La degana comenta que serà una feina que hagin fet per 
a la Universitat però que no es podrà retornar o remunerar. 

Demana la paraula la Sra. Maria Antònia Carbonero per compartir el seu interès en l’aliança 
EUNICoast i demana visionar novament les universitats adscrites. Comenta igualment que no s’ha 
fet difusió entre la comunitat universitària i que tal vegada encara s’hagi de tancar el projecte; aquest 
podria ser el motiu de la manca de publicitat. La degana comenta que s’han presentat 56 aliances i 
que només se n’han concedit 14; comenta que segurament començarà la divulgació quan l’aprovació 
sigui definitiva. La Dra. Bastida comenta que ella té la mateixa informació, i que és perquè estan 
pendents d’aprovar, atès que tot és molt recent. 

El Dr. Joan González demana la paraula per informar que, si tot surt bé, els propers 24 i 25 de maig 
es durà a terme l’olimpíada estatal de Filosofia a la UIB. De moment, s’estan tancant uns temes 
d’avançament de doblersa a la facultat per fer reserves d’allotjament, atès que per les dates és 
important assegurar places a uns preus raonables. La degana comenta que s’ha oblidat de donar-li 
la paraula al vicedegà a informacions, just per tractar aquesta qüestió. Afegeix que no es tracta de 
cap modificació pressupostària de les orgàniques de la facultat, sinó que perquè no hi hagi problema 
en les reserves, s’avançarà la reserva d’allotjament i després es recuperarà. El Sr. Joan González 
comenta que està molt agraït a la degana per la bona predisposició a facilitar que es pugui dur a 
terme l’activitat; la idea és poder fer una ruta lul·liana amb els participants de les proves, que seran 
uns 50 alumnes que faran proves de dissertació, dilemes morals, etc. 

Per finalitzar, la degana informa que el dia 12 és la cerimònia de final de promoció i que si algú s’hi 
vol apuntar, no hi ha problema. La secretària informa que el termini va finalitzar ahir, però que si 
algú s’hi vol apuntar, pot fer-ho fins ara mateix, perquè avui ha d’informar definitivament al Rectorat 
del nombre total de professors de la nostra facultat que volen participar-hi revestits. 

5. Torn obert de paraules 

No n’hi ha. No havent-hi més assumptes per tractar, es tanca la sessió a les 10.55 hores, de totes les 
quals coses, com a secretària, don fe. 

 

 

      

 

La secretària de la Facultat de Filosofia i Lletres       

Ana J. Cañas Lerma 
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